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Ad a Lu p u :  ,,Dumneze 
este vesel . . .  ' '  
Din clasa a opta voia să facă teatru. Era convinsă că va putea i ntra 
d i rect la facu ltate, fără a u rma l iceu l .  Dar s-a lămurit  repede că a ltele 
sunt regu l i l e  jocu lu i .  Încă patru an i  de aşteptare, dar mai a les de 
m uncă. în 1 992, avea să intre "d i n  prima" la  Academia de Teatru şi 
F i lm (ATF), secţia de Reg ie teatru, clasa prof. un iv. Crist ian Hadj i-Cu lea. 
Până în prezent a montat spectacolele ligrul de Murray Schisga l  
(Odeon, 1 996), Cântecul lebedei de A.P. Cehov (Teatrul  Naţiona l  d in  
laş i ,  1 997), M ... Butterfly de D.H. Hwang (Odeon, 1 999), Beatles . . .  şi 
toată lumea era a mea! de Sharman MacDonald (Teatrul Tineretu lu i  
d in  Piatra Neamţ, 2000) şi  N-avem bani! Nu plătim! de Dario Fo 
(Teatru l ,Joma Carag iu"  d in  P loieşti, 2000) . 

Cum a fost cu examenul de admi
tere la Regie ? 
De la început am simţit că intrasem 
în alt sistem, destul de confuz. Nu am 
înţeles nici până astăzi de ce profe
sorii din comisie nu se uitau la mine, 
ci priveau în cu totul alte direcţii. Era 
o relaţie care mă debusola. Când am 
luat nota 5,42 la ultima probă, cre
deam că se surpă pământul sub 
mine. Coboram scările plângând în 
hohote. Deja îmi spuneam că, dacă 
nu intru în anul acela, nu voi mai da 
niciodată, pentru că îmi era greu să · 
rezist psihic la ceva căruia nu-i pu
team desluşi criteriile . . .  

Despre cei cinci ani petrecuţi în fa
cultate ce poţi spune? 
La pedagogie, în liceu, am învăţat că 
educaţia pentru acum este moartă; 
trebuie să te educi pentru viitor. 
Altfel, mâine, când te vei trezi, vei afla 
că te-ai pregătit, de fapt, pentru ieri. 
F ireşte, vei suferi un şoc. 
Cred că actorii tineri nu sunt pregătiţi 
pentru ce va urma. De exemplu, 
într-un fel vorbesti când te afli într-un 
spaţiu închis şi aitfel, într-oosală mare. 
Ar trebui să aibă constiinta că se vor 
schimba spaţiile. Apoi, firescul din 
viaţă nu este acelaşi cu firescul de pe 
scenă. Cel de pe scenă se constru
ieşte; sigur că e nevoie s� te găseşti 
pe tine pentru a putea construi, dar 
trebuie să înţelegi că mai urmează un 
laborator, pentru care e necesar să fii 
pregătit. Aici mi se pare că există o 
nepotrivire între pregătirea de a.cum, 
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petrecută în spaţii mici, şi ceea ce va 
urma. 
Am lucrat cu toţi colegii de la Actorie, 
dar în mod special cu cei de la clasa 
profesorului Florin Zamfirescu. Au 
fost şi de la doamna Olga Tudorache, 
însă pe cei de la domnul Zamfirescu îi 
simţeam mai l iberi, mai disponibi l i .  

Spune-mi câte ceva despre drumul 
tău artistic. 
Probabil ,  suntem cu totii tributari 
destinului nostru. În anul l mi-am dat 
examenul cu Ora de gimnastică de 
Rainer Maria Rilke. A ieşit bine şi m-a 
"aruncat" în sus. E rău când se întâm
plă aşa ceva în facultate. Chiar şi pro
fesorii se uită la tine altfel. în definitiv, 
eu am dreptul să încerc de fiecare 
dată. Şi trebuie să am curajul  să 
încerc mereu. După acest examen, 
domnul Zamfirescu mi-a propus să 
fac asistenţă de regie la un spectacol 
ce urma să se monteze la Odeon. Era 
vorba de La ţigănci. Nu-l cunoşteam 
pe regizor. Doar spectacolu l  său . . .  au pus cătuşe florilor . . . Domnul 
profesor m-a prevenit că trebuie să 
am grijă, că este un regizor cu multă 
energie şi că, dacă nu rezist, va mai 
lua un asistent. Am stabil it că vin în 
prima zi să văd cum e. Şi am rămas. 
Fără nici un alt asistent. Descope
ream că toată lumea era fascinată de 
Alexander, dar într-un mod activ, 
creator. Puteai vedea cum scoate la 
suprafaţă d in  actori lucruri le fru
moase. Dacă am reusi să el iberăm din 
noi toate lucrurile

' 
frumoase, ar fi 

minunat pentru profesia noastră, 
pentru viaţă. În acest fel am ajuns la . . . 
ţigănci. 

Asistenţa a fost o completare a 
celor aflate în facultate ? 
A fost bine că s-a întâmplat încă din 
anul 1 .  Până atunci, eu ştiam că se 
repetă câteva lun i, că se invocă 
mereu l ipsa banilor şi alte lucruri de 
genul ăsta. Cu Alexander a fost altfel. 
Am descoperit că spectacolul trebuie 
să iasă la termen. Totul a ici e ca 
naşterea unu i  copi l .  Nu poţi să-I 
amâni .  Vedeam cum scotea din 
montare lucruri splendide, pentru că 
nu avea de ales: nu erau bani, anu
mite soluţii fuseseră prost real izate 
tehnic . . .  si atunci tăia. Pe moment 
nu înţelegeam de ce. Era un şoc pen
tru mine. Mă trezisem într-o lume cu 
profesion işt i  adevăraţi .  Aveam de 
făcut niste lucruri, de rezolvat anu
mite obligaţii, existau responsabi li
tăţi. Toate, ducând spre o etică ele
mentară. Peste ea ar trebui să vină 
toate celelalte care te definesc. Dar, 
dacă nu vin, măcar rămâne etica. 
Dacă afi rmăm că suntem astăzi 
artişti, dar că nu putem crea decât 
peste cinci luni  şi în acest răstimp 
totul stagnează, eu cred că nu este 
cinstit. 

Cât de mult te-a influenţat felul de a 
gândi, de a face teatru, de a exista al 
lui  Hausvater ? 
Cred că nu-i vorba d mfluenţă, ci de 
descoperire. Hausv. t r este un artist 



extrem de viu, care se redefineste la 
fiecare spectacol. Acest lucru il face 
să fie un artist autentic si nu un 
manierist - nu va fi  niciodată aşa 
ceva pentru că nu poate. Nici în viaţă 
nu-i reuşeşte manierismul. Nu-l poţi 
anticipa. Când am făcut asistenţă la 
el - aveam 1 9  ani -, m-a determinat 
să cred sincer că e bine să fii energic, 
că e bine să fii optimist şi să crezi că 
totul se poate. Acum, sunt convinsă 
că, dacă ne organizăm şi ne plani
ficăm munca, totul e posibil. Depinde 
mult de echipă, de modul cum îţi eul
tivi oamenii. Ştiu că energia mea şi 
optimismul meu au un sens . . .  

Eşti credincioasă ? 
Nu merg în fiecare duminică la bise
rică, dar sunt convinsă că tot timpul 
sunt în legătură cu Dumnezeu. Mă 
protejează, mă simt fericită. Am sen
timentul că sunt în ochii ş i  în sufletul 
Lui. Dumnezeu însuşi este vesel: ne 
dă sansa să fim fericiti, să facem 
lucr�ri frumoase. 
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Cum lucrezi cu actorii ? 
E mult de vorbit. Sunt lucruri multe şi 
del icate, care se leagă între ele. 
Oricum, m-a ajutat psihologia făcută 

mental itatea necunoscută, surprin
zătoare, exact acolo unde se află ger
menii împliniri i  sau ai ratării noastre. 
Ei fac efortul să se autodefinească 
într-o lume care îi respinge şi nu e ca
pabilă să se înţeleagă pe sine. 

Următorul proiect teatral este cu 
tineri? 
Voi lucra Împăratul muştelor la Tea
trul Tineretului  d in  Piatra Neamţ. 
Povestea pare simplă. Se pleacă de la 
o lume de copii. Ce se întâmplă cu 
nişte copii izolaţi pe o insulă. Trimişi 
din Anglia cu un avion, ei se prăbu
şesc pe această insulă. Sunt nevoiţi să 
supravieţuiască, să găsească o moda
l itate socială de existenţă. Vor reitera 
o viaţă extrem de violentă, ajungând 
să se omoare între ei. Apare instinctul 
de sălbatic ce sălăsluieste în noi si 
care trebuie îmblânz it chiar de noi. 
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necesar să fim responsabili de acest 
instinct. Sunt acte s ingulare, ca 
băgatul cuţitului în vecinul tău, pe 
care nu are cum să le decidă socie
tatea. E firesc să existe psihiatri, te
rapeuţi pentru a-ţi rezolva mici le 
probleme, angoasele. Vorbeşti cu un 
psihiatru ş i ,  probabil, te vei potoli . La 
noi, dacă faci aşa ceva, cei din jur 
socotesc că nu mai esti normal. E tim
pul să nu mai exagerăm. În specta
colu l  de la Piatra Neamţ despre 
această exagerare a noastră este 

în l iceu. Am lucrat tot timpul cu 
oâmenii, am fost alături de copii; i-am 
ţinut sub observaţie. Adevărul e că 
iubesc enorm oamenii  si am o 
plăcere extraordinară să v�d că le e 
bine. Merg pe ideea că, dacă ce am � 
văzut e bine, atunci e obligatoriu să � 
duc până la capăt ce am început. Cu a; 
toate riscuri le. . .  � 
În general, cu actorii trebuie să lucrez � 
mult la text. Şi mai ales la cum se .§ 
rosteste, cum vorbesc, u nde sunt 
acce�tele. Vorbirea normală pe 
scenă nu are nici un sens. Timpii de 
rostire sunt alţii. Ştii, se spune mereu 
"Stanislavski în sus, Stanislavski în 
jos". Dar u ităm un aspect foarte 
important. Chiar el are o carte care se 
numeşte Munca actorului cu sine 
însuşi. Cu sine însuşi! El trebuie să 
vină cu n işte lucruri deja făcute. 
Detest să lucrez cu actori care nu se 
mişcă pe scenă. Sunt convinşi că 
energia lor vine din această imobili
tate. Gresit! Simti că nu trece nici un 
fel de energie prin ei ,  că sunt "morţi". 
Creierul nu-ţi funcţi_onează dacă nu 
te preocupi de trup. In loc să dea bani 
pe ţigări şi băutură, e mai sănătos 
să-şi cumpere un tub cu vitamine şi 
vor vedea că se simt mai bine. Ţine 
de deontologie. Şi nu e etic să se 
întâmple a ltfel . . .  

Cum îţi alegi textele? 
Aleg textele care îmi plac. Mă intere
sează piesele cu tineri _şi cele care 
vorbesc despre tineri. Incerc să-mi 
lămuresc mentalitatea lor. Cei până 
în 35 de ani sunt interesanţi prin 

vorba. Şi copiii din spectacolul  meu 
sunt creaţi tot de această lume. E ne
voie să învăţăm să fim responsabili . 

Ce poţi spune despre mode în 
teatru? Se vorbeşte tot mai mult de 
teatru-dans, de teatrul alternativ în 
spaţii neconvenţionale, se joacă tot 
mai des cu publicul pe scenă . . .  
Deocamdată nu m ă  interesează ast
fel de proiecte. Şi, de altminteri, cred 
că orice teatru am face, el tot modern 
rămâne. Suntem nevoiţi să ne expri-

măm într-un l imbaj citibil pentru pu
blicul de azi. Oamenilor de astăzi 
le-ar fi greu să înţeleagă stilul de viaţă 
din vremea lui Ludovic al XIV-lea. 
Putem face teatru oriunde, dar îl 
facem oriunde pentru că el nu poate 
exista decât acolo. Nu pentru că tu 
nu-l poţi face în altă parte. E nevoie să 
fim pregătiti pentru lumea de astăzi, 
pentru respiraţia de acum. În Canada 
sunt spectacole care se joacă în fie
care seară, câteva reprezentaţii, apoi 
dispar. Acolo, însă, l ipseşte curio
zitatea publicului. E altă mentalitate. 
Când realizezi un spectacol acolo, ca 
regizor, trebuie să te implici total, să 
faci o cercetare completă. Nu ai voie 
să te joci cu jumătăţi de măsură, pen
tru că nu interesează. Publicul canadian 
nu are răbdare. Ei nu vin la teatru în 
l ipsă de a ltceva; vor să meargă la 
teatru şi aşteaptă să le dai o expe
rienţă consumată până la capăt. 

În aceşti ani ai trăit vreo decepţie 
profesională? 
După terminarea facultăţii, în 1 997, 
am avut numeroase decepţii în ceea 
ce priveşte colaborarea cu anumiţi 
directori de teatru, care nu sunt ca
pabi l i  să se ţină de promisiuni .  
Aveam proiecte de realizat, dar am 
descoperit ce înseamnă acel b/a-b/a, 
bla-b/a. Şi am învăţat o lecţie: să nu 
mai cred în amână'ri; ce nu pot face 

acum e definitiv pierdut. Pentru un  
proiect pe  care vreau să-I încep 
astăzi, dacă nu primesc un răspuns 
ferm de la directorul teatrului, plec 
imedi(lt în altă parte. E timpul meu. O 
lecţie care mi-a prins bine. Nu mă mai 
întorc la acei directori. Am nevoie de 
sinceritate, întocmai ca pe scenă. 
Adică de o comunicare directă, sin
ceră. Teatrul nu poate câştiga decât 
dacă este sincer. 

Marius Zarafescu 


